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1 Ց օ Յ թ . հունիէփ 2 - ի ն տեղի ունեցավ Հայաստանի գիտությունների ազ-
գային ակադեմիայի տարեկան ընդհանուր ժողովը, ուր քննարկվեցին Ակա-
դեմիայի 1992 թ. աշխատանքների արդյունքները։ Ժողովի աշխատանքնե-
րին մասնակցում էին Ամենայն հայոց կաթողիկոս, Ակադեմիայի պատվա-
վոր անդամ Վազգեն Առաջինը, ՀՀ փոխնախագահ Գ. Հարությունյանը, պե-
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տա կան նախարար Ա. Ղազարյանը, բարձրագույն կրթության և գիտության 
նախարար ՛Լ. Գնունին, պաշտոնական այլ անձինք, ՀԳԱԱ հիմնարկների 
ղեկավարներ, գիտական աշխատողներէ 

Ժողովր Ներածական խոսքով բացեց ՀԳԱԱ նորընտիր պրեզիդենտ 
!)յ. Տ. Սարգսյանը։ Խոսելով Ակադեմիայի առա չի կա Հրատապ անելիքնե-
րի մասին, նա կանգ առավ Ակադեմիայի կանոնադրության ընդունման, 
հանրապետության բնական ռեսուրսների օգտագործման գիտական խըն-
դիյ/ների մշակման, ժողտնտեսության մեջ դրանց մասսա/ական կիրառման 
և այյ հարցերի վրա։ Սարգսյանը նշեց հատկապես Ակադեմիայի պատաս-
խ սւ ն աավո ւ.թյսւնլ։ վա ռեյիքաէ ն եր դե տի կ համակարգի Համար ն։:ր տեսակի 
նյութեր ու սարքեր մշակեր լ գործում, որը պայմաններ կստեղծի, որպեսզի 
մեր եր՚ւիրը դուրս գա այս ծանր ւԱւճակից։ 

Հանրապետության t ' w i ռեսուրսների օգտագործման դիտական, 
տեխնոլոգիական խնդիրների մշակումը և ժողովրդական տնտեսության մեջ 
դրանց I : յն կիրաւււսմը պահանջում են մեծ ուշադրություն դարձնել Ակա-
դե մ իա չի համակարգում կիրառական հետազոտությունների և փորձարարա-
կան աշխատանքների ծավալման վրա. (՛Կյանքը պահանջում է, որ դիտա-
կան Հետազոտությանը հասցվ[։ իր շղթայի ավարտուն փուլիս՝ գիտատեխ-
՝. իկական Ա՛չ՛ կո մ՚ երի, տեխնոլոգիական, տեխնիկ՛ական նորույթների, աո-
գյ it I ն ար ե ր ւ:ւ // ա ն նմուշների, գյուտերի մակարդակին, ո ր ո ն ո ժողու[րդա-
կան ան տեսության մեջ ներդրման և համաշխարհային շուկա մուտք գոր-
ծելու. երաշիւիք ունե' ան»: 1!այց այս ամենը չի նշանակում, որ Ակադեմիան 
Հեռա՛նամ Լ իր ավանդական Հիմնարար ուղղություններից։ (՛Հիմնարար հե-
տազոտությունները եղել են, կան և մնում են մեր Ակադեմիայի գոոծունեոլ-
թ յան գլլսավսր առանցքը։ Ս՛ի բան պարզ կ, որ առանց դիտական հայանա֊ 
դո ր ծ ու լ. յ .-•՛; /'.. // ր ի, դիտական նորույթի, տեխնիկական, տեխնոլոգիական նո՛ր 
ուէչութ յ-ւննեբի, աեխնիկակւ.ն Հյուտերի ստեղծումը և զարգացումը հա-
մաշխարհային մւ-յկարդակով անհնար էս։ 

Պրեզիդենտը դանդ առավ նաև այն կարևոր խնդիրների վրա, որոնք 
գոյություն ո '՛ ես կենսաբանության, քիմիայի, ֆիդյւ!լամ աթեմ ատիկական գի-
տությունն երի, ինչպես և Հայագիտության բնագավառներում։ նա անդրա-
դարձավ դիտական աշխատանքների Հետ կապված սոցիալ-տնտեսական, 
ֆինանսական Հարցերին՝ միաժամանակ ընդգծելով, որ շուկայական էկո֊ 
նււմիկայի ձևավորման շրջանում գիտության ւ-fչխտտողների սոցիալական 
պաշապանվածւււթյան խնդիրների լուծում ր սլեաական Հովանավորման և 
Հասարակական Հոգածության մեծ կարիք ունի։ 

Այնուհետև պրեզիդենտը նշեց Ակադեմիայի անելիք՚յերր գիտական թու-
լացած կապերի վիձակը բարելավելու ուղղությամբ. «Ստեղծվել է մի իրա-
վիճակ, t-րի Հետևանքով խախտվել են ինստիտուտների ակտիվ կապերը 
ինչպես նախկին Խորհրդային Միության Հանրապետությունների գիտու-
թյունների ակադեմիաների, այնպես էլ արտասահմանյան դիտական կենտ-
րոնների և կազմակերպէ: թյունների հետ։ Այժմ մենք ձեռնարկում ենք մի 
շարք ւուրջ միջոցառում՛. Լ ։ նախ՝ Ռուսաստանի դիտական կենտրոնների, և 
է-յռաջին հերթիս Ռուսաստանի ակադեմիայի հօտ մեր կապերի վերականգ-
նման էոդղութ յամբ։ Հարցի րարդոլթյո-նր մեծ չափով կապված Է ֆինան-
սական միջոցների բացակայության Հետл։ 

Պրեզիդենտը անդրադարձավ Ակադեմիայի և Հանրապետության բուհե-
րի համագործակցության զարգացման հարցին։ «РП ՒՀ֊ինս տի տուտտ ընկե-
րակցության կապերի և կառույցների զարգացումը, թույլ կտա սինթեղել 
մեր բուհերի գիտամեթոդական կարևլիոլթյունները Ակադեմիայի հետազո-
տակա՛ն Էքսպերիմենտալ բազայի հետ, ստեղծել ասպիրանտական ուսուց-
ման, երիտասարդ գիտնականի ձևավորման նոր որակ»։ Ֆ. Սարգսյանը 
կանգ առավ Ակադեմիայի մի շարք այլ թերացումների ոլ խնդիրների վրա։ 

Ժողովում ոդՀոլյնի խոսքով հանդես եկավ Ամենայն հայոց կաթողի-
14 «Հանդեւ», -V 1—2 
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կոս Վազգեն Առաջինը, որը բարձր գնահատական տվեց գիտությունների 
ակադեմիայի աշխատանքներին և նշեց նրա կարևոր դերը մեր հայրենիքի 

.տնտեսական, մշակութային զարգացման գործում։ Վեհափառը միաժամա-
նակ նկատեց, որ չնայած վերջերս Ակադեմիան անվանվեց Ազգային ակա-
դեմիա, դա իհարկե չ]։ նշանակում, թե պետք է սահմանափակվել միայն 
նեղ ազգային հարցերով և մոռացության տալ համամարդկային արմեքներն 
ու մշակույթը•։ 

Այնուհետև լսվեց ՀԳԱԱ ակադեմիկոս-քարտոսզար Վ. Բարխոլղարյանի 
հա՞վետու զեկուցումը ՀԳԱԱ I'Jv'i թ. գիտական գործունեության հիմնական 
արդյունքների մասին։ Միանգամայն հասկանայի է, նշեց զեկուցողը, որ 
յսյն ծանր պայմանները, որոնց մեջ հայտնվեց մեր հանրապետությունը, 
չէին կարող չազդել նաև Ակադեմիայի աշխատանքների վրա։ «Եթե վառե-
լիքաէ ներգետիկ միջոցների խիստ պակասին ավելացնենք նաև սարքերխ, 
գործիքների, տեխնիկական այլ միջոցների, ռեակտիվների, զանազան նյու-
թերի գների անզուսպ աճը և ինֆլյացիան, ապա պարզ կդառնա, որ նման 
պայմաններում գիտական հետազոտությունների բարձր արդյունավետության 
մասին խոսելը կլիներ ինքնախաբեություն։ Այդ ամենով հանդերձ •գիտու-
թյունների ազգային ակադեմիայի համակարգի կոլեկտիվները արել են հնա-
րավոր ամեն ինչ դիտական գործունեությունը չդադարեցնելոլ, իրենց առջև 
ծառացած պրոբլեմները այս կամ այն ձևով լուծելու համարյ)։ 

Ծանր վիճակում է գտնվում հատկապես ԳԱԱ հրատարակչությունը, չեն 
տպագրվում նախորդ տարիներից կուտակված մեծ թվով աշխատություն ներ, 
քանի որ տպարանները գրեթե չեն գործում։ Առաջնային նշանակություն է 
վերապահվել պարբերականների հրատարակությանը։ Հաշվետու տարում 
հրատսյրակվել է 31 աշխատություն, 375 մ ամ ույ ծավալով և 14 պարբերա-
կաններից 47 համա՛ր 303 մ ամ ով ծավալով։ ԳԱԱ նախագահությունը և 
հրատարակչության տնօրինությունը պետք է բոլոր ջանքերը գործադրեն և 
ինչ-որ եղանակով բեկում մտցնեն այս հարցում։ 

1993 թ. հունվարի 1-ի դրությամբ ՀԳԱԱ աշխատողների ընդհանուր 
թիվը եղել է 6417, այդ թվում գիտական աշխատողներ՝ 2885, որից գիտու-
թյան դոկտորներ՝ 302, գիտությա՛ն թեկնածուներ՝ 1385 հոգի։ 1992 թ. հուն-
վարի 1-ի համեմատությամբ համակարգի աշխատակիցների ընդհանուր թի-
վը պակասել է 1257 հռգով, որից գիտաշխատողներ՝ 125 հոգի։ 1991 թ. 
համեմատությամբ աշխատակիցների քանա՛կը պակասել է 2216 մարդով, 
որից 455 հոգի գիտաշխատողներ։ Այսպիսով, վերջին երկու տարում, նշում 
է զեկուցողը, տարեկան 1100—1200 մարդով նվազում է ՀԳԱԱ աշխատող-
ների քանակը՝ գերազանցապես սոցիալական անպաշտպան դրության հետե-
վանքով։ Հաշվետու սւարոլմ ՀԳԱԱ համակարգում աշխատանքի են ընդուն-
վել բարձրագույն կրթոէՀ1յամբ 65 երիտասարդ մասնագետներ։ Այժմ Հա-
յաստանի ԳԱԱ կազմում կա 41 ակադեմիկոս և 65 թղթակից անդամ, 9 ար-
տասահմանյան անդամ։ 

Զեկուցողը կանգ առավ նաև ասպիրանտուրայի պրոբլեմների վրա, 
գտնելով, որ քանի որ գիտական կադրերի պատրաստման հիմնական եղա-
նակը ասպիրանտուրան է, հարկ է դրան վերաբերվել առանձնահատուկ 
ուշադրությամբ ու հոգա՛տարությամբ։ Վերջին տարիներին մեծ դժվարու-
թյամբ են ապահովվում հատկացվող ասպիրանտական տեղերը։ 1992 ՛թ. 
տարբեր մասնագիտությունների գծով հայտարարված 45 արտադրությու-
նից կտրված և 25 արտադրությունից չկտրվա՛ծ տեղերում ընդունվել են հա-
մապատասխանաբար 26 և 14 ասպիրանտ։ Նախատեսված 70-ի փոխարեն 
ընդունվել է 40 ասպիրա՛նտ։ Առայժմ, երբ գործնական քայլեր են կատար-
վում սերտա՛ցնելու ՀԳԱԱ և Ռուսաստանի գիտությունների ակադեմիայի 
կապերն ու համագործակցությունը, հարկավոր է վերականգնել նպատակա-
յին ասպիրանտուրան։ Տարիներ առաջ նախկին Խորհրդային Միության գի-
տական կենտրոններում Հայաստանի ակադեմիայից գործուղվում էին 35 — 
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Հ 0 նպատակային ասպիրանտներ: ՛Կասկածից վեր է, որ գիտության մի 
շարք ազգություններով Մոսկվայում, Պետերրոլրգ ում և այլ կենտրոններում 
բարձրորակ մասնագետներ պատրաստելու հնարավորություններն ու պայ-
մաններ/ ավելի քավ են քան Հայաստանում*։ 

Մասնավորացնեյով իր խոսքը հայագիտության մասին, զեկուցողը նշեց, 
„ր մեր Ակադեմիան միշտ կ եղեյ է հայագիտության ամենախոշոր կենտ-
րոնը՛ Չմոռանանք, որ մեր շաա պատմաբաններ, հնագետներ, լեզվաբան-
ներ m գրականագետներ չնայած խիստ աննպաստ պայմաններին ստեղծել են 
բազմաթիվ արժեքավոր ուսումնասիրություններ։ Մենք պետք է անենք ամեն 
ինչ, որպեսզի շարունակենք այդ ավանդույթը։ 

Խոսելով Ակադեմիայի այժմյան կարգավիճակի մասին, զեկռլցողը նը֊ 
յեց, որ Հայաստանի ազգային ակադեմիայի տարալուծման վտանգը, ան-
կայան ու անորոշ ։[իճակր վերացավ, երբ Ակադեմիայի մասին հրապարակ-
վեց հանրապետության նախագահ Լեոն Տ եր-Պ ետրոսյանէ 1993 թ. մարտի 
Տէ֊ի հրամանագիրը, որն ընդունվեց գոհունակությամբ, քանի որ դրանով 
անտարակույս ապահովվում է Ակ г», դե մի այի կենսունակ գոյությունը և գի-
տության հետագա զարգացում ր։ Այդ հրամանագրով ՀԳԱԱ համակարգում 
պահպանվում է գիտահետազոտական ինստիտուտների վարչակազմակերպա-
կան միասնությունը, Ակադեմիան ստանում է պետության կողմից հովանա-
վորվող, ինքնակա ոավարվ^-լ, հիմնարար գիտություններով և դրանց փոր-
ձագիտությամբ զբաղվող հաստատության կարգավիճակ։ 

Զեկուցման քննարկմանը մ ասհակց եցին. երկրաֆիզիկայի և ինժենե-
րային սեյսմոլոգիայի ինստիտուտի տնօրեն Ա. Հովհաննիսյանը, ակադե-
միկոս Մ. Զրբաշյանը, թղթակից անգամ Ա. Կ ա պուտիկյան ը, ակադեմիկոս 
Մ. Ներսիսյանը, թղթակից անգամ Տոլ. Շոլքոլրյանը, ակադեմիկոս Գ. Ղա-
րի րջ ան յան ր, մեխանիկայի ինստիտուտի տնօրեն Լ. Աղալովյանը, ագրո֊ 
աւեխմիավորմւսն տնօրեն Մ. Հովհաննիսյանը, էկոլոգո-նոոսֆերային ուսում-
նասիրությունների կենտրոնի ղեկավար Ա. Աաղաթեյյանը։ 

ժողովի վերջում ելույթ ունեցավ հանրապետության փոխնախագահ Գա֊ 
գիկ Հարությունյանը, որը հատկապես նշեց հանրապետության նախագահէ 
հրամանագրի կարեորաթ յունր Ակադեմիա յի համար։ Ըստ այդ հրամանա-
գրի Ակադեմիան իրոք պետք է դաոնա հանրա՛պետության իշխանություն-
ների պաշտոնական խորհրդատուն, Ակադեմիայի կողմից արված առաջար-
կաթյաններր, եզրակացությունները պետք է քննարկվեն գործադիր իշխա-
նության լ՛ոլոր կաոուցվածքներում։ Տարեկան հաշվետվությանը ծանոթա-
նայիս աչքի Լ դարնում այն, որ այս դժվարին պայմաններում Ակադեմիա յի 
ինստիտուտներում այնուամենայնիվ զգալի աշխատանք է կատարվել։ 

Հանրապետու՛թյան փոխնախագահը անհրաժեշտ համարեց ճշգրտել, թե 
որոնք են այն ուղղությունները, որոնք այսօր պետք է առաջնահերթ զար-
գացում ապրեն, որպեսզի օգնեն մեզ մեր երկիրը դուրս բերելու ներկա 
ճգնաժամից։ Ա)։ դրա դառնալով ՀՀ կառավարության 1992 թ. փետրվարի 1 0 ֊ ի 
որոշմանր Գ. Հարությունյանն ընդգծեց, որ այնտեղ կան լուրջ թերություն-
ներ, որ չի կարելի կազմալուծել ինստիտուտը, որ ,չի կարելի գիմազրկել գի-
տական խորհուրդը, .գիտական աշխ՛ատանքի մակարդակի գնահատման 
հարցում պետք է գործեն հատուկ մեխանիզմներ և այլն։ Գ. Հարությունյանը 
կանգ առավ Ակադեմիայի հետագա աշխատանքների հետ ա՛ռնչվող մի շարք 
այ/ հարցերի վրա։ 


